
 

 

 

 

 

 

Forretningsudvalgsmøde onsdag den 6. december 2023 kl. 19.30 

Sted: Hos Marie – Harlev Kirkevej 7, 8462 Harlev J 

 

Deltagere: Merethe Jelsbak Raundahl, Nina Overgaard, Sol Strømbo Hansen, Carsten Dam 

Hyldal, Marie Hastrup Sørensen, Søren R.W. Danielsen og Helene Juul Munch 

 

Afbud: Per Henrik Thygesen  

 

 

Referat med kursiv  

 

Dagsorden: 

  

 

1. Godkendelse af dagsorden  

 

2. Orientering fra formanden 

 

2.1 Landzonetilladelse til paintballbane ved Benneshede er udstedt. Modtaget af 

alle på mail.  

2.2 Julehilsen fra Vejanlæg – se bilag 1 

2.3 Oplandspuljen opfølgende dialogmøde for alle fællesråd i oplandet d. 23. 

januar kl. 18-21 i Lyngby Menighedshus – se bilag 2. Merethe deltager – 

muligvis også Nina  

2.4 ”Årskonference for klimaindsatsen i Aarhus” afholdt den 30. november 2023 – 

se bilag 3.  

2.5 Vurdering af bevaringsværdige bygninger _ Harlev Fællesråd bilag 4 

2.6 Økonomi og dialog med Nordea om opdatering af foreningsoplysninger. Status 

og næste skridt.  

 
3. Punkter til drøftelse:  

3.1 Hvordan styrker vi oplandsbyerne henvendelse fra Jacob Søgaard Clausen – 

bilag 5. Merethe har takket for henvendelsen. Vi bakker selvfølgelig op om, at 

der er fokus på oplandet. Men hvorvidt det skal tage form som en visionsplan, 

er ikke sikkert. Der skal måske nærmere bakkes op om eksisterende 

initiativer (Oplandspuljen eller Oplandsudvalgets anbefalinger fra 2021)  

3.2 Generalforsamling 2024 den 18. marts kl. 19.00 2024 

3.2.1 Hvem er på valg – hvem stiller op. På valg: Per, Marie, 

Carsten og Helene er på valg. Alle genopstiller. Jacob som 

suppleant forventes ikke at genopstille.  

3.2.2 Kaj Sommer stopper som kasserer til næste 

generalforsamling. Hvad gør vi? Mulig kandidat – Torben – har 

givet udtryk for, at han gerne vil være den nye kasserer.   

3.2.3 Lokation: HI&K Klubhuset. Merethe undersøger, hvordan der 

bookes + ledighed af lokalet på valgte dato.  

 

 

 

Harlev 12. december 2023 



 

4. Kommunikation og PR 

4.1 Hvordan aktiverer vi indholdet i Paraplyen på andre platforme? Helene rykker 

på den. Dele artikler fra Paraplyen. Marie kan hjælpe med teknisk support – 

så artiklerne kan deles. Frekvens og billedrettigheder    

4.2 Paraplyen ønsker til indhold. Opsamling fra Clement Kjærsgaard foredrag.     

 

5. Byudvikling, natur og miljø 

5.1 Møde med Aarhus Kommune om mødested i Harlev den 13. december 2023 

kl. 13.00. Drøftelse af hvilke pointer vi skal fremføre til mødet. Søren (og 

Merethe?) deltager på vegne af Fællesrådet. Emner der kunne være relevante 

at fremlægge ved mødet: stort udviklingspotentiale i bymidten; det kunne 

være fedt, hvis kommunen kunne tilbyde sig som en hjælp i forhold til at 

facilitere/hjælpe med planlægningen af bebyggelse i bymidten. Sol sender et 

par ord til Søren og Merethe. + mødested i Byparken nævnes også i tilsendte 

invitation fra Aarhus Kommune. Vi bakker helt klart op om et mødested i 

Harlev – som både daginstitutionerne, skole, unge og ældre kan benytte.   

5.2 Jordbunker ved Gl. Harlev - Status 

5.2.1 Status ved Carsten. Se status på mail.    

 

6. Infrastruktur og erhverv 

6.1 Stiforbindelser ved Kringlen status v. Sol. Kommunen er vendt tilbage og 

bakker op om etablering af en parallel bro (med rekreativt sigte), der driftes 

af kommunen. Udfordringen er så, at løsningen formentligt ikke kan være på 

kommunens matrikel, men skal indover privat matrikel. Der afventes et 

konkret oplæg til en realisering omkring denne udfordring. Sol efterlyser og vil 

kontakte privat entreprise med henblik på at få udarbejdet et bud på en 

konkret planlægning af anlægget.    

6.2 Prioritering af anlægsønsker i Harlev og omegn v. Sol. Sol præsenterer en 

nyetableret, opdateret liste. Næste skridt: sende listen til Aarhus Kommune 

(Sol). Liste fra Sol    

 

7. Fællesskaber på tværs / fællesskabets by  

7.1 Henvendelse vedr. pasningsbehov – se bilag 5. Dagtilbudslederen (Louise) er 

helt med på udfordringen. Merethe presser fortsat på for, at der er fokus på 

udfordringer med pasning i Harlev. Helene skriver til Louise: refererer til mail 

fra borger og at vi jo fortsat er meget pressede på pasning i området – 

arbejdes der på en løsning for området? Obs på anlægsloftet.    

7.2 Evaluering af arrangement med Clement Kjersgaard. Stor ros til Clement – 

meget relevant indhold, et tankevækkende oplæg. Gode spørgsmål fra salen. 

Fint fremmøde (omkring 145-150 mennesker). Opmærksom på udfordringer 

med lyden.     

7.3 Mulighed for at lave et samarbejde med Reason.dk omkring Europarlaments 

valget marts/april 2024. Valget er i juni. Meget interessant med et sådant 

arrangement.  

 

8. Eventuelt 

 

8.1 Mødedatoer for 2024: onsdag den 7. februar 19.30 (Hos Carsten), 

Generalforsamling den 18. marts, onsdag den 3. april kl. 19.30 (Hos Merethe), onsdag den 22. 

maj kl. 19.30 (Hos Søren), onsdag den 21. august kl. 19.30 (Hos Helene), onsdag den 23. 

oktober kl. 19.30 (Hos Nina) samt onsdag den 4. december kl. 19.30 (Hos Sol).         

 

 

 



 

Bilag 1  

 
 

 

 

Bilag 2 

Kære Fællesråd 

  

Siden vi mødtes sidst, til vores første fælles dialogmøde d.12. december 2022 om 

Oplandspuljen, er der sket mange spændende ting. 

Vi har lovet at holde jer opdaterede på vores arbejde med Oplandspuljen og deltagerbudgetter 

undervejs, samtidig med at vi også godt ved, at i alle er travle mennesker med en masse 

andre gøremål ved siden af jeres engagement i fællesrådene. 

  

Vi vil derfor gerne i god tid invitere jer til et opfølgende dialogmøde for alle fællesråd i 

oplandet d. 23. januar kl. 18-21 i Lyngby Menighedshus. 

I vil få tilsendt en invitation med et program for aftenen, når vi nærmer os. Men sæt allerede 

nu et kryds i kalenderen, så vi får jer alle repræsenteret på vores fælles dialogmøde. Vi 

opfordrer ligesom sidst til, at hvert Fællesråd deltager med mindst en, og gerne to, personer 

på mødet. 

  

På nuværende tidspunkt kan vi fortælle, at vi: 

• Siden december sidste år har afholdt opfølgende møder med alle fællesrådene i 

oplandet til en opfølgende snak om viden, idéer og behov i netop jeres lokalområde. På 

de møder har vi mødtes 2-4 fællesråd ad gangen. Vi har oplevet møderne som rigtig 

gode, inspirerende og utroligt konstruktive, og de har givet os mulighed for gensidigt at 



lære hinanden bedre at kende. Vi håber, I har haft den samme oplevelse. Nogle af jer 

har vi holdt yderligere koordinerende møder med, for eksempel om afklaring og 

planlægning af mulige deltagerbudgetter, andre særlige indsatser i jeres lokalområde 

eller konkrete udfordringer, som vi har forsøgt at hjælpe jer med at løse. 

  

• I efteråret 2023 har vi igangsat det første deltagerbudgetter med midler fra 

Oplandspuljen. Flere er planlagt hen over vinteren 2023/24. Det vil vi gerne fortælle 

mere om på vores fælles dialogmøde i januar, hvor vi regner med at have dugfriske 

erfaringer, vi kan berette fra. 

  

• Vi planlægger i øjeblikket også på at få opsat den første info-skærm d. 24. november 

2023 i Kolt(-Hasselager). Der er tale om test af en prototype, hvor fællesrådet selv får 

mulighed for at kommunikere og lægge information på en kommunalt-ejet skærm 

centralt placeret i lokalområdet. Prototypen ligger i forlængelse af det tidligere 

Oplandsudvalgs anbefalinger. 

  

• I november 2023 skal Økonomi- og Erhvervsudvalget orienteres med status på vores 

arbejde med Oplandspuljen og deltagerbudgetter. 

Denne status vil vi naturligvis også komme ind på til vores dialogmøde. 

  

Som I kan se, er der nok af spændende opgaver at tage fat på, både nogle som er i proces, og 

nogle som er under planlægning. Og vi regner med, at der hele tiden vil komme nye til i 

samarbejdet med jer. 

Så vi glæder os til at se jer, og fortælle mere om arbejdet med udmøntning af Oplandspuljen 

og deltagerbudgetter, når vi rammer slutningen af januar 2024. 

  

I mellemtiden er I som altid velkomne til at tage fat i os. 

  

Med venlig hilsen 

Fanny, Jesper, Rose og Peter 

  

  

Venlig hilsen 

Fanny Victoria B. Andersen 

Konsulent 

Innovation og Medborgerskab 

E: fava@aarhus.dk 

T: 41 85 54 24 

 

Bilag 3 

MTM-Faellesraad 
 

man. 6. nov. 

12.42 

 

 

 
til 

 
 

Kære fællesråd 

  

Vi skriver til jer for at invitere jer til ”Årskonference for klimaindsatsen i Aarhus”! 

  

Vi er i fuld gang med at forberede en ny klimaplan for Aarhus, som får betydning for rigtig 

mange aarhusianeres hverdag – også dem, I repræsenterer i fællesrådet. Derfor vil vi rigtig 

gerne invitere jer med til debatten om den fremtidige klimaindsats. 

  

Vi kommer bl.a. til at drøfte: 

·      Hvad kommer klimaplanen konkret til at betyde for aarhusianerne? 

mailto:fava@aarhus.dk


·      Hvordan skal vi som samfund både arbejde med dét, vi ved virker, men samtidig 

prøve nye løsninger af? 

·      Hvad betyder det egentlig, når kommunen taler om klima som et ‘vildt problem’, 

og hvad betyder tilgangen konkret for klimaindsatsen? 

  

Det skal vi sammen dykke ned i på konferencen d. 30. november 2023 i Aarhus. 

  

Udover spændende oplæg og paneldebat har I også mulighed for at deltage i forskellige 

temasessioner, hvor I kan påvirke den fremtidige klimaindsats. 

  

I kan tilmelde jer her: Årskonference for klimaindsatsen 2023 (tilmeld.dk) 

  

Vi håber på at se jer! 

  

Spørgsmål? 

Har I spørgsmål til konferencen, kan I kontakte Stine Sparrewath, Klimasekretariatet, Aarhus 

Kommune på: stsp@aarhus.dk 

  

  

Med venlig hilsen 

  

Bente H. Johansen 

Afdelingssekretær 

 

Bilag 4 

Kære Harlev Fællesråd 

(att. Merethe Jelsbak Raundahl) 

   

Vi er i Aarhus Kommune i gang med et større registreringsarbejde for vurdering af 

bevaringsværdige bygninger. Dette arbejder omfatter hele kommunen på baggrund af 

forligspartiernes beslutning ved budgetforliget 2022. Her er det vedtaget, at der frem mod 

2025 skal foretages en genregistrering af eksisterende bevaringsværdige bygninger, samt at 

det eksisterende register skal suppleres med en vurdering af alle bygninger opført før 1970. 

Dette gør vi for at få et nuanceret overblik over de bevaringsværdier og kulturhistoriske 

fortællinger, som vi bør være opmærksomme på fremadrettet. Samlet set betyder det, at der 

skal gennemgås og registreres i omegn af 41.000 bygninger i hele Aarhus Kommune over de 

næste år. 

  

Jeg har vedhæftet et uddrag fra budgetforlig2022 vedtaget af Aarhus Byråd, s. 26, til 

orientering. 

Hele budgetforliget kan tilgås her: Budget 2022 (aarhus.dk) 

  

Vi henvender os til jer, da medarbejdere fra Afdeling for Helhedsplaner og Kulturmiljø i Aarhus 

Kommune snarligt påbegynder et registreringsarbejde af bevaringsværdige bygninger indenfor 

vedhæftet afgrænsning (se orientering). En vurdering af bevaringsværdige bygninger i 

området vil finde sted fra 01. december 2023 til 31. januar 2024. 

I den forbindelse vil vi gerne orientere jer om det forelæggende arbejde, hvis I er interesseret 

i at høre nærmere ved et eventuelt møde. Berørte beboere indenfor jeres område har alle 

modtaget en direkte henvendelse via digitalpost om det igangværende arbejde - Denne 

henvendelse er derfor blot til orientering af det lokale fællesråd. I er velkommen til at 

videresende den vedhæftet orientering til medlemmer af Harlev Fællesråd, beboerforeninger 

m.f. 

  

  

I er velkommen til at kontakte mig på mail eller via tlf. for nærmere orientering. 

https://www.tilmeld.dk/aarhusklimakonference23
mailto:stsp@aarhus.dk
https://www.aarhus.dk/demokrati/kommunens-oekonomi/budget/budget-2022/#1


  

Mvh 

Cecilie Julie Nielsen 

Kulturmiljømedarbejder / Projektleder 

Tlf: 41872160 

E: cejn@aarhus.dk 

 

Bilag 5 

Hvordan styrker vi kommunens oplandsbyer? 

Indbakke 

Søger efter alle meddelelser med etiketten Indbakke 

Fjern etiket Indbakke fra denne samtale 

 

Jakob Søgaard Clausen <jakob.soegaard.clausen@aarhus.dk> 
 

man. 6. nov. 

08.34 

 

 

 
til mig 

 
 

Kære Merethe 

  

Jeg skriver til dig og fællesrådet i Harlev fordi Aarhus Byråd på onsdag skal behandle en 

indstilling fra Teknik og Miljø, som forholder sig til et forslag, som jeg og 

Danmarksdemokraterne har stillet. 

  

Vores forslag handler om at lave en visionsplan for kommunens oplandsbyer. En plan, som 

kort sagt skal bidrage med en klar retning for de planer, strategier, initiativer og muligheder, 

der omhandler oplandsbyerne. Målet er at sikre, at vi styrker kommunens oplandsbyer. 

Konkret foreslår jeg også, at der afholdes prøvehandlinger, hvor der tænkes nyt, og hvor 

udviklingen af Aarhus’ oplandsbyer lægges ud til netop oplandsbyerne. 

  

Teknik og Miljø afviser i deres indstilling imidlertid forslaget om at lave en visionsplan og 

indstiller ikke, at oplandsbyerne skal styrkes yderligere. Forvaltningen beskriver i indstillingen i 

stedet blot de eksisterende indsatser målrettet kommunens oplandsbyer med udgangspunkt i 

Oplandsudvalgets anbefalinger fra 2021. Og måske det også er rigtigt. Måske en visionsplan 

ikke er det rette værktøj. Men hvad er der så behov for? Det håber jeg I vil hjælpe med 

at kaste lys over. 

  

Jeg vil sende sagen til en udvalgsbehandling i Teknisk Udvalg, så vi i udvalget kan drøfte, 

hvordan vi kan styrke kommunens oplandsbyer. 

  

Mit håb er, at I som fællesråd vil sætte nogle ord på, hvad I synes der er behov for? Det kunne 

være ved at søge foretræde eller sende en skriftlig meningstilkendegivelse med jeres inputs. 

  

Jeg ved ikke, hvornår sagen skal behandles i Teknisk Udvalg endnu, men både mit forslag og 

forvaltningens besvarelse kan ses her: https://dagsordener.aarhus.dk/vis?id=862e3514-3d47-

4b01-85bc-f8577ef174df&punktid=87353432-efd6-4328-90fd-9f05e90a59e8 

  

Jeg håber, at I vil være med til at styrke fokus på kommunens oplandsbyer, og jeg kommer 

desuden altid gerne forbi til en kop kaffe. 

  

mailto:cejn@aarhus.dk
https://dagsordener.aarhus.dk/vis?id=862e3514-3d47-4b01-85bc-f8577ef174df&punktid=87353432-efd6-4328-90fd-9f05e90a59e8
https://dagsordener.aarhus.dk/vis?id=862e3514-3d47-4b01-85bc-f8577ef174df&punktid=87353432-efd6-4328-90fd-9f05e90a59e8


  

  

  

 

De bedste hilsner 

  

Jakob Søgaard Clausen 

Byrådsmedlem l Aarhus l 

Danmarksdemokraterne 

jakob.soegaard.clausen@aarhus.dk l 

61281786 

Kulturudvalget l Teknisk Udvalg 

Bestyrelsen Kredsløb l Bestyrelsen Aarhus 

Vand 

Facebook l Instagram l LinkedIn 

Vil du modtage nyheder fra mig? Tilmeld dig 

her. 

  

  

... 

 

Bilag 6 

 

Kære Harlev Fællesråd 

  

Vi håber, denne besked finder jer vel. 

Vi henvender os som forældre til små børn i Harlev og står i en udfordrende situation, som vi 

gerne vil dele med jer. 

Det drejer sig om manglen på tilgængelige pladser til dagpleje og børnehave i vores 

lokalområde. 

  

Da vi valgte at flytte til Harlev, blev vi tiltrukket af de lokale muligheder, som var meget 

attraktive for os som familie. Desværre oplever vi nu, at selvom der bliver opført flere 

nybyggerier, følger der ingen nye institutioner med. Dette har sætter os i en frustrerende 

situation, da vores børn i øjeblikket ikke kan få pladser i hverken dagpleje eller børnehave. 

  

Vi ønsker at rette opmærksomheden mod dette problem og overvejer, om det er jer, vi som 

forældre, skal kontakte, eller om vi bør henvende os direkte til Aarhus Kommune. 

Vi har allerede været i dialog med Aarhus Pladsanvisning, men de mener desværre ikke, at de 

kan gøre noget ved situationen og henviser til lokal politisk råd i Harlev. 

  

Vi beder jer venligst om at tage dette vigtige punkt med på jeres dagsorden og undersøge 

mulighederne for at adressere behovet for dagpleje og børnehavepladser i Harlev. Vi tror på, 

at samarbejde mellem forældre og lokale myndigheder kan være afgørende for at finde en 

løsning på denne udfordrende situation. 

  

På forhånd tak for jeres opmærksomhed og assistance. 

  

Mvh. 

Yusuf Sarikaya 

Mobil: +4551200900 

  

... 

 

[Meddelelsen er forkortet]  Se hele meddelelsen 

mailto:jakob.soegaard.clausen@aarhus.dk
https://www.facebook.com/soegaardclausen
https://www.instagram.com/jakobsclausen/
https://www.linkedin.com/in/jakobsclausen/
http://eepurl.com/ilSmNs
http://eepurl.com/ilSmNs
https://mail.google.com/mail/u/0?ui=2&ik=87a6088710&view=lg&permmsgid=msg-f:1782535205121691970


 

Merethe Jelsbak Raundahl <mjraundahl@gmail.com> 
 

tirs. 14. nov. 

17.02 

 

 

 
til Carsten, Helene, Marie, Nina, Per, Sol, Søren, Yusuf 

 
 

Kære Yusuf 

 

Tusind tak for din mail vedr. pasningsbehovet.  

Kan virkelig godt forstå, det er en frustrerende situation. Det er et område vi gennem tiden 

har haft og fortsat har et stort fokus. Byggeriet af et nyt dagtilbud var sat i gang, men er 

desværre blevet sat på pause grundet anlægsloftet i Aarhus Kommune. Det ændrer ikke på, at 

det stadig er et stort og for flere uforløst behov for pasning.  

 

Det er så fint, du skriver til os i Fællesrådet, men lige i fht. en forventningsafstemning, så har 

vi desværre ikke direkte indflydelse på dagtilbuddet lokalt. Jeg vil derfor opfordrer jer til også 

at tage kontakt til forvaltningen i Aarhus Kommune, men også gerne en politiker fra 

lokalområdet f.eks. Lone Hindø.  

 

Når det er sagt skal vi nok gøre opmærksom på udfordringen igen igen via de kanaler vi har. 

Bl.a. en kontakt i Aarhus Kommune, dagtilbudslederen og i forbindelse med udviklingen af 

Harlev generelt.  

 

Jeg sender din mail videre til bestyrelsen, hvor vi vil vende din mail, men som sagt, så tag 

også gerne fat i Aarhus Kommune og det politiske niveau.  

 

Tager det med, hvor vi kan, da jeg er SÅ enig med dig i, at Harlev fortsat skal være et godt 

sted at bosætte sig og leve.  

 

God dag.  

 

Bh  

Merethe Jelsbak Raundahl 

Formand, Harlev Fællesråd 

 


